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Procés participatiu per la millora dels espais 
públics de la zona nord de la Prosperitat 

Acta de la sessió de retorn 

Data: 14 de desembre de 2021 

Lloc: Presencial, a l’escola Prosperitat (carrer del Molí, 57) 

Horari  17:30 a 19:00h 

 

Personal tècnic 

Miquel Izquierdo. Tècnic de Participació i Acció Comunitària. Foment de Ciutat. 

Cira Piquer. Tècnica de Participació i Acció Comunitària. Foment de Ciutat. 

Suso López. Tècnic de Participació i Acció Comunitària. Foment de Ciutat.  

Marc Rojas. Tècnic. EDAS, SL. 

Àgata Buscemi. B2B Arquitectes. 

Andrea Mas. B2B Arquitectes. 

Lara Gallonetto. B2B Arquitectes. 

 

Entitats i equipaments 

Escola Prosperitat 

IES Galileo Galilei 

Serveis Socials Prosperitat 

Associació de Familiars de la residència Molí – Via Favència 

Coordinadora de residències 5+1 

 

Total d’assistents: 15 persones 

 

 

Acta 

 

Miquel Izquierdo, referent del Pla de Barris de la Prosperitat, dóna la benvinguda a les 

persones assistents a la sessió. Seguidament, presenta quins han estat els objectius del procés 

participatiu, el calendari amb el qual s’ha desenvolupat i les diferents accions participatives 

portades a terme. Es pot consultar la presentació a l’espai de la plataforma Decidim.barcelona 

https://www.decidim.barcelona/processes/zonanordprosperitat  

 

Marc Rojas, de l’equip de participació que ha desenvolupat el procés, presenta les principals 

dades de participació del procés, així com les conclusions i els acord generals extrets d’aquest.  

 

Àgata Buscemi, de l’equip redactor del projecte, presenta la proposta tècnica que s’ha elaborat 

a partir de les aportacions del veïnat, entitats i equipaments involucrats en el procés 

participatiu. 

 

https://www.decidim.barcelona/processes/zonanordprosperitat
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Després de la presentació, s’obre un torn de paraules per resoldre dubtes tècnics i fer 

aportacions al projecte. 

 

Pilar Autonell, directora de l’escola Prosperitat, indica que la rampa d’accés que s’eliminaria a 

la plaça del carrer Molí actualment els permet descarregar mercaderies a una porta que tenen 

en aquestes escales, directament a la cuina de l’escola. Àgata Buscemi respon que estudiaran 

com resoldre aquesta qüestió i veure si hi ha itineraris alternatius perquè els serveis es puguin 

descarregar, o si aquesta rampa d’accés és indispensable.  

 

Mari Carmen Murcia, de la Coordinadora 5+1, assenyala que al llarg del procés participatiu s’ha 

demanat facilitar l’accés a la gent gran de la residència a la plaça situada al darrere d’aquest 

equipament, i no ha vist reflectit això en el projecte. Les escales que van del carrer Molí a la 

plaça estaran en el mateix estat, i l’única forma d’accedir a la plaça continuarà sent fent la volta 

per Via Favència, on hi ha un pendent superior al 7%. Àgata Buscemi explica que es van 

estudiar les diferents alternatives que es van presentar al procés participatiu. La primera, fer 

una rampa en aquestes escales, és inviable tècnicament, la pendent que s’hauria de fer no 

compleix cap normativa d’accessibilitat. La segona, fer unes escales mecàniques o un 

elevador, encariria el cost total del projecte pràcticament un 50%, i els equips tècnics han 

valorat que era important dedicar els recursos a millorar l’espai públic, tenint en compte que hi 

ha un accés alternatiu per Via Favència. Miquel Izquierdo respon que la situació d’aquest 

espais públics ha millorat substancialment, però si és veritat que la qüestió de l’accessibilitat no 

s’ha pogut resoldre adequadament. Indica que estudiaran com reduir la pendent actual que hi 

ha a la cantonada de Molí amb Via Favència per fer-la més suau, però serà un repte important.  

 

Antonio González, resident a la Torre Júlia, indica que van haver-hi tres aspectes que 

considera essencials a la sessió amb ciutadania: 

• En primer lloc, l’accés amb elevador des de carrer Molí fins la plaça situada entre la 

residència i la Torre Júlia. Àgata Buscemi repeteix que aquesta proposta encariria el 

cost total del projecte considerablement, i els equips tècnics han valorat que era 

important dedicar els recursos econòmics a millorar la totalitat de l’espai públic, tenint 

en compte que hi ha un accés alternatiu a aquest espai des de Via Favència. 

• En segon lloc, limitar el trànsit que puja per carrer Molí, fent que la plaça sigui un espai 

essencialment per a vianants. Miquel Izquierdo indica que aquesta actuació de 

plataforma única i pacificació del carrer Molí pot ser un primer pas per una futura 

limitació del trànsit. Pilar Autonell afegeix que seria important incorporar el projecte de 

Protegim les Escoles en l’actuació que es faci al carrer Molí, ja que s’implementarà 

durant l’estiu de 2022. Miquel Izquierdo indica que al retorn s’afegirà informació sobre 

el projecte de Protegim les Escoles.  

• En tercer lloc, resoldre el cul de sac que hi ha a les escales que pugen a la Torre Júlia, 

des de la plaça entre els dos equipaments residencials. Assenyala que a la sessió amb 

ciutadania es va demanar tancar, d’alguna forma, aquestes escales ja que són un espai 

de trobada entre col·lectius conflictius i que generen grans molèsties nocturnes als 

residents de la Torre Júlia. Miquel Izquierdo respon que una de les actuacions que es 

portaran a terme en paral·lel a aquest projecte és la recuperació, rehabilitació i obertura 

dels baixos de la Torre Júlia, on se situaran equips d’atenció i serveis a la ciutadania, i 

possiblement un espai d’entitats. Aquesta mesura pretén dinamitzar l’espai de la plaça 
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i, alhora, evitar que es desenvolupin activitats indesitjables i problemàtiques per al 

veïnat.  

 

Ramona Cases, veïna del barri, assenyala que als baixos de la Torre Júlia hi ha actualment 

una entitat que utilitza aquest espai, Cors d’en Clavé, durant tot l’any. Miquel Izquierdo respon 

que tenen coneixement d’això i que, en tot cas, treballaran amb Districte si aquesta entitat 

tindrà un espai dins d’aquests baixos per continuar amb la seva activitat, o si se’ls buscarà un 

altre espai. 

 

Teix Ribera, veí del barri, pregunta si el carrer de Molí serà plataforma única, ja que no queda 

clar en les imatges que s’han mostrat. Assenyala que actualment hi ha una problemàtica greu 

d’aparcament irregular en la plaça del carrer Molí i pregunta si no es podria limitar l’aparcament 

a tot el carrer, ja que si es fa plataforma única i es continua permetent aparcar, la problemàtica 

de l’estacionament irregular es farà encara més greu. Miquel Izquierdo respon afirmativament, 

hi haurà plataforma única. D’altra banda, indica que es recullen les preocupacions sobre 

l’estacionament irregular i sobre la circulació per Molí (esmentades a una intervenció anterior) i 

les treballaran amb Mobilitat del Districte. 

 

Eugencia Cáceres, de l’associació de familiars de la residència, pregunta si es manté l’accés 

d’ambulàncies a la residència que hi ha a la plaça del carrer Molí. Àgata Buscemi respon 

afirmativament. Es revisarà si l’accés ha d’estar a la plaça o més amunt del carrer Molí, ja que 

realment els professionals de la salut no accedeixen per les escales a la residència, sinó per la 

rampa, que està situada a la cantonada de Molí amb Via Favència.  

 

Miquel Izquierdo presenta el calendari d’execució de les obres, indicant que aquestes iniciarien 

al gener de 2023. Es facilitarà més informació sobre quina durada tindran les obres.  

 

S’enviarà per correu electrònic i es penjarà al Decidim.barcelona la presentació i l’acta de la 

sessió. 

 

Sense més intervencions, es tanca la sessió.  

 

 

Avaluació de la sessió 

 

Un total de 15 persones, veïns i veïnes del barri de la Prosperitat, han participat en la sessió de 

retorn, de les quals 11 han respost el qüestionari d’avaluació. Per tant, l’índex de resposta ha 

estat del 73,33%. 
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La distribució per gènere ha estat gairebé paritària, amb major presència d’homes (54,54% de 

les participants), mentre que al voltant de 4,5 de cada 10 persones eren dones.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

En relació amb l’edat de les participants, gairebé la meitat tenen més de 55 anys, amb una 

presència important de majors de 65 anys (27,27%).  
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La major part de les participants (81,81%) són d’origen nacional, mentre que hi ha una petita 

representació de la Índia i del Brasil.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

La llengua materna de les persones d’origen nacional és, majoritàriament, català (54,54% del 

total), mentre que el castellà es posiciona com la segona llengua (27,27%) de les participants.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Una part important de les participants és la primera sessió del procés participatiu en la qual 

participen (20%), mentre que la resta han participat a sessions de debat (50%), a sessions 

informatives (10%) o a la Comissió de Seguiment del procés (20%).  

Els següents elements s’han valorat en una escala de l’1 al 4, en la qual 1 és “Gens” i 4 és 

“Molt”. 
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La comprensibilitat del llenguatge de les persones dinamitzadores ha estat un dels elements 

millor valorats, amb un 3,70 sobre 4, seguit de la difusió (3,54 sobre 4), mentre que l’accés en 

transport públic i els horaris de la sessió tenen uns valors més baixos, entre els 3 i els 3,5 punts 

sobre 4.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

La pluralitat, la facilitat perquè les persones participants poguessin opinar i expressar els seus 

posicionaments, la diversitat d’opinions als debats i la diversitat del teixit associatiu han estat 

valorats positivament, amb més de 3 punts sobre 4.  
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La qualitat del debat, considerant la facilitat d’expressió, la generació de noves idees i la 

comprensió d’altres visions d’un mateix tema, s’ha valorat positivament, per sobre dels 3 punts.  

 

Així mateix, les participants han valorat positivament que s’han abordat les diferents 

problemàtiques relatives als espais a remodelar de la zona nord de la Prosperitat, i que s’ha 

donat un debat profund sobre les necessitats existents a aquests mateixos espais, tot i que 

aquesta darrera valoració en menor grau.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Sobre els resultats del procés participatiu, les participants s’han mostrat satisfets, valorant amb 

3,6 punts sobre 4.  

 

Per últim, es plantejava obertament a les participants què consideren imprescindible o 

necessari d’ara en endavant. Es recullen a continuació les respostes: 
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Seguir treballant 

Més participació dels veïns 

Que la informació arribi a tot el veïnat 

 

 


